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گروه سیاســی – جواد سازگار: »شفافیت« از جمله 
موضوعاتی بود که نمایندگان مجلس فعلی در ایام انتخابات 
و پس از آن درباره آن بســیار شــعار می دادند اما شــاید 
کمتر کســی تصور می کرد که این مجلس غیرشفاف ترین 
مجلس ها در طول عمر مجلس شــورای اسلامی باشــد. در 
طول نزدیک به یک سال و نیمی که از عمر مجلس گذشته 
نشانه های زیادی مبنی بر عدم شفافیت مجلس وجود دارد 
که نشان می دهد متاسفانه این واقعیت که هر چه درباره اش 
بیشتر شعار می دهند، کمتر یافته می شود به شدت در مورد 

مجلس صدق می کتد.
1- »شــفاف نبودن آرای نمایندگان« موضوعی بود که 
بعضــی از مخالفان مجلس قبــل آن را در بوق و کرنا کرده 
بودنــد و از آن به عنوان یک نقطــه ضعف مجلس قبل نام 
می بردند. بر همین اســاس و همچنین بر بنای شــعارهای 
قشــنگی که قبل از تشــکیل مجلس حداقلــی فعلی داده 
می شد، انتظار این بود که اولین اقدام این مجلس ارائه طرح 
شــفافیت آرای نمایندگان باشــد؛ اما وقتی این موضوع در 
اوایل تشکیل مجلس مطرح شــد، چندان استقبالی از آن 
نشــد.  ابتدا کلیات آن در صحن علنی رد و به کمیســیون 
آئین نامه داخلی مجلس ارجاع شــد تا پیشــنهادات جدید 
نمایندگان هم در آن طرح گنجانده شود و طرحی پخته تر 
به صحن مجلس بازگردد؛ اما این داســتان تا به حال ادامه 
داشــته اســت. حدود دو ماه پیش اعلام شد که این طرع 
آماده طرح در صحن علنی است اما چند روز پیش برای آن 
جلســه غیرعلنی برگزار شد تا به این ترتیب مشخص شود 
هنوز مجلس گرفتار شــک و شبهه در این خصوص است و 
یک ســال و نیم وقت هنوز این موضوع را برای نمایندگان 

قابل هضم نگرده است.

2- بحث برگزاری »جلسات غیرعلنی مجلس« هم یکی 
دیگر از نشانه های شفاف نبودن مجلس است. چند روز پیش 
یکی از فعالان فضای مجازی در توئیتی نوشــت که مجلس 
مدعی شــفافیت تا به حال در برگزاری جلســات غیرعلنی 
رکورد زده اســت و نزدیک به 150 ساعت جلسه غیرعلنی 
برگزار کرده که بیشــتز از جلســات غیرعلنی چهار ســال 
عمر مجلس قبلی است! بر اســاس اصل 69 قانون اساسی 
»مذاکرات مجلس شورای اسلامی باید علنی باشد و گزارش 
کامل آن از طریق رادیو و روزنامه رســمی برای اطلاع عموم 
منتشــر شود. در شــرایط اضطراری, در صورتی که رعایت 

امنیت کشور ایجاب کند, به تقاضای رئیس جمهور یا یکی 
از وزرا یا ده نفر از نمایندگان, جلســه غیر علنی تشــکیل 
می شــود. مصوبات جلسه غیر علنی در صورتی معتبر است 
که با حضور شــورای نگهبان به تصویب سه چهارم مجموع 
نمایندگان برســد. گزارش و مصوبات این جلسات باید پس 
از بر طرف شدن شرایط اضطراری برای اطلاع عموم منتشر 

گردد.«
اینکه نمایندگان در بررسی موضوعاتی از قبیل شفافیت 
آرای نمایندگان، محدود ســازی فضای مجازی، یکســان 
ســازی حقوق معلمان، بودجه ســال آینده، مشائل حوزه 

سیاست خارجی و ... متوســل به جلسه غیرعلنی می شود 
نشان دهنده این است که نمایندگان همه موضوعات اصلی 
کشور را دچار »شرایط اضطراری» تلاقی می کنند که واضح 
اســت که چنین نیســت و این فقط بهانه ای برای شفاف 

نبودن و در معرض قضاوت مردم نبودن است.
3- تلاش بی وقفه مجلس برای »محدود سازی اینترنت 
و فضای مجازی« یکی دیگر از نشــانه های غیر شفاف بودن 
مجلس اســت. عده ای از نمایندگان مجلس برای پیشبرد 
این هدف خود طرحــی با عنوان عجیب »صیانت از فضای 
مجازی« پیشــنهاد داده اند و وقتــی با واکنش منفی افکار 
عمومی روبرو شدند آن را به اصطلاح »اصل هشتاد و پنجی« 
کردنــد؛ یعنی در واقع به جای اینکــه این طرح در صحن 
علنی مجلس و در مقابل چشــم مردم بررســی شود آن را 
دور از چشم مردم و در هیاتی خاص تصویب خواهند کرد! 
در این خصوص البته یک اتفاق جالب هم در مردادماه افتاد 
که در طول عمر مجلس شــاخص بود! در آن زمان تقاضای 
عده ای از نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در مورد لغو 
رسیدگی به طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای  مجازی 
و ساماندهی پیام رســان های اجتماعی طبق اصل هشتاد و 
پنجم )۸5( قانون اساســی در دســتورکار جلسه غیرعلنی 
صبح مجلس قرار گرفت و در این جلسه رای گیری برای لغو 
این طرح به صورت اســتمزاجی صورت گرفت و نمایندگان 
بــا 1۴۴ رأی موافق و 111 رأی مخالف با لغو بررســی این 
طرح طبق اصل ۸5 قانون اساسی موافقت کردند. اما زمانی 
که نوبت رای دادن نمایندگان در صحن علنی و »در مرعا و 
منظر مردم« به لغو رسیدگی به این طرح طبق اصل هشتاد 
و پنجم )۸5( قانون اساســی شــد یکباره رای ها عوض شد 

و نمایندگان مجلس با این درخواست لغو مخالفت کردند!

اعلامیه »حقوق بشر« میراث سترگ بشریت
ادامه از صفحه 1

 هر چند دولت های اســتبدادی و توتالیتر بین امضای اعلامیه و ســرکوب 
داخلی تعارضی نمی دیدند ولی اعلامیه حقوق بشــر، انقلابی در تدوین حقوق 
مدنی در قوانین داخلی کشــورها ایجاد کرده است و حقوقدانان و نمایندگان 
مردم در نهادهای تقنینی برای تصویب قوانین و تغییر ساختارهای حقوقی به 
منبع معتبر و مهمی برای تدوین و تصویب قوانین مدنی دست یافته اند. مهم تر 
از آن گروه های غیر دولتی هستند که در فعالیت های اجتماعی فعالیت دارند و 
با ابتنای بر اعلامیه حقوق بشر به مرجع و پشتیبان مهمی برای احیای حقوق 

شهروندان و تحدید مرزهای حکمرانی دست یافته اند.
یکی از مشــکلات حقوقی که نســل های جدید در بعضی کشــورها دارند 
ســختی و انعطاف ناپذیری قوانین اساسی است. قوانینی که نسل های پیشین 
به عنوان قوانین اساســی پذیرفته اند و باتوجه به شرایط و مقتضیات زمان این 
قوانین سخت، حقوق اساسی نسل های جدید را نادیده می گیرد. لذا همانگونه 
که در ماده 2۸ اعلامیه حقوق بشــر و شهروند 1793 فرانسه آمده است: یک 
ملت همیشــه حق دارد قانون اساســی خود را بازبینی و تصحیح کند و آن را 

تغییر دهد. یک انسان نمی تواند نسل های آینده را برده قوانین خود کند. 
در قانون اساسی جمهوری اســلامی ایران بخش های مهمی از آزادی های 
اجتماعی و سیاسی تصریح شده است که با اعلامیه جهانی حقوق بشر مطابقت 
دارد. نکته اساســی پایبندی حکومت ها بر رعایت و اجرای دقیق اصول حقوق 
بشری است. اصول ســی گانه حقوق بشر به عنوان میثاق بزرگ بشریت چراغ 
راه پایداری و اســتمرار زندگی مســالمت آمیز ملت ها در سایه صلح و امنیت 
است. ضرورت دارد برای آگاهی بخشــی و پاسداشت ارزش های متعالی نوع 
بشــر، حفظ کرامت انسانی، اجرای عدالت و آزادی در سالروز تصویب اعلامیه 
جهانی حقوق بشــر توسط سازمانهای مردم نهاد و حقوق بشری مراسمی ملی 

و شایسته این امر مهم در ایران برگزار گردد.

یادداشت

»مردم سالاری« بررسی می کند

تفاوت 180 درجه ای میان شعار شفافیت و عمل مجلس حداقلی

رئیس جمهور گفت: راهبرد دشمن این است که تحریم ها 
را همواره نگه دارد و بیشــتر کند. راهبرد ما این اســت که 
تحریم ها شکسته شــود. تحریم ها باید خنثی شود و اقدام 
جدی برای رفع تحریم ها انجام شــود. برخی گفتند مذاکره 
نمی کنند، برنامه ندارند و جدی نیستند، اما اگر طرف مقابل 

مصمم به رفع تحریم ها باشد، توافق خوب بدست می آید.
ســید ابراهیم رئیســی در گردهمایی روسای منتخب 
نمایندگان جمهوری اســلامی ایران در خارج از کشــور با 
تمرکز بر کشــورهای همســایه با بیان اینکه رمز موفقیت 
مصلحان اجتماعی صبر و بردباری اســت، اظهار کرد: باید با 
قدرت تعقل و تدبیر امور را رصد کرد و پای کار ایستاد تا به 
نتیجه برســد؛ والا با سستی و وادادگی و چه کنم کار پیش 
نمی رود. ما نیازمندیم که در ورود به گام دوم انقلاب، تحولی 
را در کشور شــاهد باشــیم در حوزه های مختلف کارهای 
بزرگی انجام شــده است و باید از آنهایی که این اقدامات را 
انجام دادند تشکر کرد، اما عقب ماندگی های وجود دارد که 

می توانست نباشد.
وی ادامه داد: بیانیه گام دوم یک ســند واقع بینانه برای 
رســیدن به شرایطی است که در شــأن ملت و تراز انقلاب 
اسلامی اســت. بر اساس این ســند باید عقب ماندگی ها را 
جبران کنیم. ما به تحول نیازمندیم و فاصله وضع موجود تا 
مطلوب را کم کنیم. تحول شــناختی مرحله اول این تحول 
است. تحول شناختی یعنی باید رویکردها تغییر کند. تحول 
فرایندها دومین مرحله است. کار با کندی مواجه است اگر 
فرایندها متحول نشود، تحولی رخ نمی دهد. پیگیری مسایل 
از طریق سازمان ها و ادارات، کار را به جایی نمی رساند. اگر 
نظام بوروکراسی کند است، باید سفرا و وزارت خارجه اعلام 
کنند. باید کارها را مجدانه پیگیری کرد و به پاســخ اداری 
اکتفا نکرد.تحول نهادی سومین مرحله تحول است. بعضی 

سازوکارها چابکی ندارد و پاسخگو نیست.
رئیســی همچنین با بیــان اینکه ســفرا، هویت انقلاب 
اسلامی و منافع کشور را در خارج کشور نمایندگی می کنند، 

افزود: در مواجهه با ســختی و کاستی ها نباید خسته شد و 
باید کار را با جدیت دنبال کرد. باید ظرفیت کافی برای انجام 
ماموریت در افراد وجود داشته باشد. ظرفیت شهید سلیمانی 
مثال زدنی بود و اگر ظرفیت کافی نداشت با وجود سختی ها 
و ناملایمات در داخل و خارج نمی توانســت موفق شود. رمز 

موفقیت او ظرفیت داشتن او بود.
وی با بیان اینکه شناخت ظرفیت داخل کشور و کشوری 
که ماموریت دارند برای سفرا مهم است، گفت: باید ظرفیت 
ایران به سایر کشور شناسانده شــود. ما در این زمینه باید  
بســیار کار کنیم. مصر هستیم سیاست همسایگی را دنبال 

کنیم و این رویکرد، برنامه راهبردی است نه تاکتیکی.
رئیسی خاطرنشــان کرد: تحریم علیه کشــور، اقتصاد 
پایه اســت. راهبرد دشمن این است که تحریم ها را همواره 
نگه دارد و بیشــتر کند. راهبرد ما این اســت که تحریم ها 
شکسته شود. تحریم  ها باید خنثی شود و اقدام جدی برای 
رفع تحریم ها انجام شــود. دولت دنبال تحقق هر دو مورد 
است. برخی گفتند مذاکره نمی کنند، برنامه ندارند و جدی 
نیســتند اما اگر طرف مقابل مصمم به رفع تحریم ها باشد، 
توافق خوب بدست می آید. ما در صنایع هسته ای، نظامی و 
فضایی بیشتر تحریم بودیم اما موفق تر بودیم اما در صنعت 
خودروسازی مشکل داریم. معلوم می شود همتی که در آن 

بخش ها بوده است در سایر بخش ها نبوده است.
رئیســی در ادامه با اشــاره به نقش مهم وزارت خارجه 
در توســعه کشورها اظهار کرد: در همین موضوع کرونا رمز 
موفقیت کشــور این بود که وزیر خارجه و ســفرای چین و 
روســیه پیگیری هــای لازم را انجام دادنــد؛ البته نباید به 
کارهای پیشــینیان بــی توجه بود بلکه باید قــدردان آنها 
باشــیم. در واقع کرونا داخل کشــور بود اما وزارت خارجه 
سهم مهمی در مدیریت آن داشت. اکنون به آمار تزریق 7۴ 
درصدی دو دوز واکســن رســیده ایم و به سمت تزریق دوز 

سوم حرکت کرده ایم.
وی ادامه داد: وزارت خارجه در موفقیت کشور در مسائل 

اقتصادی سهم مهمی دارد. بخش مهمی از ایرانیان، خارج از 
کشور هستند و سفرا باید به میان آنها بروند. اگر آنها به سفرا 
مراجعه نکردند، سفرا به آنها مراجعه کنند. ما نسبت به آنها 
وظیفه داریم و آنها مثل ایرانیان داخل کشور حقوقی دارند 
و حتما مایل به سرمایه گذاری در کشور هستند. در زمینه 
گردشگری هم مشتاقان زیادی برای دیدن ایران وجود دارد. 
ما اگر اقتصاد گردشــگری، دیجیتــال و دریا را فعال کنیم 
می توانیم با بیکاری مقابله کنیم. وزارت خارجه در این زمینه 

هم سهم مهمی دارد.
رئیس جمهور با اشاره به ارتباطات حضوری و تلفنی خود 
با 100 کشــور خارجی از آغاز دولت ســیزدهم خاطرنشان 
کرد: بدون اســتثنا همه آنها به برقــراری ارتباط تجاری و 
اقتصادی با ایران تمایل دارند و البته اذعان دارند که میزان 
ارتباطات در حال حاضر قانع کننده نیست. باید توجه داشت 
که تعاملات خارجی یکی از مولفه های قدرت کشور بوده که 
وزارت خارجه در این بین نقش آفرین اســت. در واقع باید 
ظرفیت های کشــور را به سایرین شناساند و البته سفرا باید 
ظرفیت های کشورهای دیگر را هم شناسایی کنند. می شود 
سفرا سوار ماشین های مدل پایین تر شوند اما با کشورهای 
محل ماموریت خود ارتباطات برقرار کنند. احساس می کنم 
گشایش هایی در حال ایجاد است. سفرا باید نهایت استفاده 
را از این شــرایط بکنند. در این زمینه به یک حرکت فعال 
و جدی از ســوی سفرا نیاز است و باید کار جدی در ارتباط 
با همســایگان انجام دهند. باید همســایگان را به چشــم 
فرصت های بســیار خوب نگاه کنیم. مرزها برای ما تهدید 

نیست بلکه فرصت است.
رئیســی تاکید کرد: روابط اقتصادی با همســایگان باید 
پایدار شــود؛ البته در کنار آن باید روابط فرهنگی هم وجود 
داشته باشــد. برخی کشورهای همسایه دنبال عادی سازی 
روابط با رژیم صهیونیستی هستند اما این عادی سازی برای 
آنها و رژیم صهیونیستی به هیچ وجه امنیت ساز نیست، ما 
باید در عمل اثبات کنیم که ارتباط با جمهوری اسلامی ایران 

می توانــد به امنیت، آرامش و صلــح در منطقه کمک کند. 
ما هر چه در منطقه سختی کشــیده ایم از وجود بیگانگان 
بوده است. وضعیت فلاکت بار افغانستان و تبدیل مواد مخدر 
سنتی به صنعتی در این کشور حاصل حضور آمریکاییان در 
افغانستان است. در عراق و سایر کشورهای منطقه هم همین 
گونه اســت. این در حالیست که ایران خیرخواه کشورهای 

همسایه است.
رئیس جمهور با بیان اینکه ســهم ما در تجارت منطقه 
خیلی پایین است گفت: میزان تبادلات ما با عراق و سوریه 
و کشــورهای همســایه باید تحول یافته و دو برابر شود. در 
گام اول رقم 20 میلیارد دلار باید به ۴0 میلیارد دلار برسد 
و در گام های بعدی هم بیشــتر شود. در همین ایام میزان 
ارتباطات ما با تاجیکســتان ســه برابر شــده است. مسئله 
ترانزیت و گاز نیز در سفر به ترکمنستان حل شد. اینچنین 
ارتباطاتی باید با سایر کشورهای همسایه دنبال شود. در این 
زمینه باید با روحیه تحول خواهی و انقلابی کار کرد. زیرا با 

کار سازمانی و اداری مشکلات حل نمی شود.
وی در ادامــه گفت: زمینه های تحول و ارتباط اقتصادی 
با کشورهای همسایه وجود دارد. رویکرد ما هم برون نگر و 
درونزاست و سفرا اینجا باید گزارش دهند در زمینه انتقال 
علم و تکنولوژی به داخل کشور چه کردند. بطور مثال سفیر 
هند و پاکســتان باید در این زمینه گزارش دهند. از سویی 
تسهیل امور تجاری ایرانیان خارج از کشور و تجار داخلی و 
خارجی هم باید فراهم شود. رئیس تصریح کرد: من آینده را 
نه با نگاه آرمانی و دست نیافتنی بلکه بسیار روشن می بینم، 
آنچه را عرض می کنم دست یافتنی می بینم ولی باید همه با 

هم همدل، همراه و هماهنگ باشیم.
وی در پایــان خطاب به ســفرا گفت: وضــع موجود در 
ارتباط با همســایگان حداقلی بوده و مطلوب نیست و نباید 
به این وضعیت راضی شــوید، ارتباط فعلی با همسایگان ما 
را قانــع نمی کند بلکه باید برای ارتقای این ارتباطات تلاش 

بیشتری کرد.

قضائیــه  قــوه  رئیــس  اخیــر  دســتور  پــی  در 
به ســازمان  اژه ای  حجت الاسلام والمســلمین محســنی 
بازرسی کل کشور مبنی بر به روز کردن گزارشات پیشین 
در مورد مســائل بورس و تخلفات احتمالی، هیأت مدیره 
ســازمان بورس و اوراق بهادار بــا رئیس قوه قضائیه دیدار 

کردند.
در ابتدای جلســه حجت الاسلام والمســلمین محسنی 
اژه ای مطالبی در خصوص اهمیت بازار ســرمایه و بورس 
بیان کرد و گفت: با اســتقبال مردم از بورس فرصت خوبی 
برای دولت و مردم پیش آمد و نباید این فرصت با عملکرد 
ناصواب از بین برود و لازم اســت با شفاف نمودن فرایندها 
در بــورس دغدغه مردم هرچه زودتر رفع شــود و مردم با 

امیدواری بتوانند کماکان در بورس فعالیت نمایند.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه بدیهی است بازار سرمایه 
نیز مانند بسیاری از بازارهای دیگر دادوستد دارای سود و 
زیان اســت، افزود: طبعاً افراد با اختیار و آگاهی و آشنایی 
با بازار باید وارد آن شــوند لکن رشــد فوق العاده شاخص 
بورس در ســال های 9۸ و 99 غیرمتعــارف و غیرمنطقی 
بود و به همین جهت خیلی از دلسوزان و سازمان بازرسی 
کل کشــور و دادستانی کل کشور به مسئولین ذی ربط به 
صورت کتبی و شــفاهی هشــدار دادند و موارد خلاف را 

متذکر شدند.
محســنی اژه ای با اشــاره به دغدغه هــای موجود در 
خصوص ریزش بورس در کشــور گفت: باید تلاش و ابعاد 
نظارتی بازار سرمایه تقویت شود تا فرصت بازار سرمایه به 

ضد آن تبدیل نشود.
رئیس دســتگاه قضــا همچنین از آمادگــی کامل قوه 
قضائیــه برای کمک به دولت و ســازمان بورس برای رفع 

آسیب ها و مشکلات بورس خبر داد.
 محســنی اژه ای با بیان اینکه بــا افزایش غیرمتعارف 
شــاخص بورس و تبلیغات صورت گرفته در سال های 9۸ 
و 99 جمع کثیری از مردم بدون اطلاع و آشــنایی کافی 
حدود 60 میلیون کد بورسی گرفتند، گفت: در آن مقطع 
زمانی ســازمان بورس هم اطلاع رســانی و آگاهی بخشی 
مناسبی انجام نداد و در این فضا بعضی افراد کل موجودی 
را وارد بورس کردند و حتی بعضی از مردم با شرایط پیش 
آمده از بستگان و آشنایان خود نیز وجوهی را اخذ کرده و 
وارد بورس شــدند و در حال حاضر برای این دسته مشکل 

مضاعفی به وجود آمده است.
در این نشســت »مجید عشقی« رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهــادار نیــز گفت: ورود ســرمایه مــردم به بازار 
بورس طی ســال های 9۸ و 99 یک فرصت استثنائی برای 
شــرکت های بورســی و رونق دهی به اقتصاد کشور ایجاد 
کرد، اما متأســفانه از آن جهت که زیرســاخت های فنی، 
حقوقی و نظارتی متناســب با این هجوم سرمایه به بورس 

تعبیه نشده بود موجب پدید آمدن مخاطراتی شد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار همچنین »آزادسازی 
بخش دوم ســهام عدالت«، »مهیا نبودن زیرســاخت های 
فنی و حقوقی کامل«، »فروکش کردن نقدینگی موجود با 
اقدامات دولت وقت« و برخی عوامل دیگر را از جمله دلایل 

ریزش بورس عنوان کرد.
عشــقی در ادامه، وضعیت فعلی بازار سهام را مثبت و 
امیدوارکننده ارزیابی کرد و گفت: در مدت اخیر سودهای 
شرکت های بورسی افزایش یافته است و مؤید این موضوع، 
صورت های مالی ماهانه ای است که شرکت های بورس در 
اختیار ســازمان بورس قرار می دهند و این فرآیند، ما را به 

این نتیجه می رساند که نباید نگران بود.
محســنی اژه ای پس از اظهارات عشقی رئیس سازمان 
بــورس و اوراق بهادار این ســوال را مطــرح کرد که این 
سازمان برای تقویت زیرساخت ها و به طور خاص نظارت و 

اعتمادسازی مردم چه برنامه ای دارد؟
عشــقی نیز در پاســخ گفت: تا پایان ســال با ارتقاء و 
تقویت ســامانه های فنی و نظارتی تمام جریان های مالی 
اثرگذار در بازار ســرمایه در سریع ترین زمان ممکن مورد 
رصد و شناســایی قرار خواهند گرفــت و از این طریق از 

بسیاری آسیب ها و مخاطرات پیشگیری خواهد شد.
محســنی اژه ای در ادامه گفت: مســائل مطرح شده از 
ســوی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار و دادستان کل 
کشور جای بررسی و اقدام دارد لکن اینجانب با ملاحظات 
گزارشــات رســمی و مردمی تفاوت هایی بین فرایند بورس 
در کشــور خودمان و ســایر بورس های دنیــا می بینم که 
می تواند باعث رانت و سوءاســتفاده عده ای و متضرر شدن 
عــده دیگری گردد لذا به بعضی از موارد اشــاره می کنم و 
امیدوارم سازمان بازرســی کل کشور و مسئولین سازمان 
بورس و اوراق بهادار به طور دقیق این موضوعات را بررسی 

کرده و اقدام مقتضی را به عمل آورند.
رئیس قــوه قضائیه در همین راســتا به »نمایش صف 
خرید و فروش در بورس«، »دخالت های ناظرین بورس در 
فرایند خرید و فروش ســهامداران« و »خرید سهام با کد 
بورســی افراد حقیقی از سوی صندوق های حقوقی« اشاره 
کــرد و افزود: این موارد ابهاماتی اســت که اعضای هیئت 
مدیره ســازمان بورس باید در رابطه با آن شفاف ســازی و 

رفع ابهام کنند.
رئیس قوه قضائیــه همچنین در خصوص نمایش صف 

خرید و فــروش در بورس اظهار کرد: بــا وصف اینکه در 
بورس هــای متعارف دنیا صف خریــد و فروش به نمایش 
گذاشته نمی شود چرا در بورس ایران صف خرید و فروش 

نمایش گذاشته می شود؟
محسنی اژه ای افزود: از طرف ناظرین بورس دخالت های 
غیرمتعارف در امر خرید و فروش سهام صورت می گیرد و 
اموری بر ســهامداران حقیقی و حقوقی تحمیل می شــود 
و فرضاً نمادی بدون ضابطه بســته می شــود بدون اینکه 
توضیحی داده شود. رئیس قوه قضائیه با اشاره به دسترسی 
کارگزاری ها و سازمان بورس به کلیه ردیف ها و سفارشات 
عرضه و تقاضا گفت: این در حالی اســت که ســهامداران 
عادی به صورت آنلاین حداکثر 5 ردیف از سفارشــات را 

می توانند مشاهده کنند.
محســنی اژه ای ادامــه داد: همچنین دیده شــده که 
صندوق ها به جای کد بورســی خود صنــدوق، با کدهای 
حقیقی که در صندوق ســرمایه گذاری کرده اند در بورس 
شرکت می کنند و یا کدهای حقیقی صندوق را در اختیار 

دیگران قرار می دهند و آن ها در بورس شرکت می کنند.
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه همه این موارد می تواند 
ایجاد رانت و فســاد کند، گفت: باید در خصوص همه این 

موارد شفاف سازی شود.
در پایــان این نشســت رئیس قوه قضائیه از ســازمان 
بازرسی خواست مسائل را به صورت جدی دنبال کند و به 
هیأت مدیره سازمان بورس نیز گفت: شما موظف هستید 
آســیب ها و کمبودها را شناسایی، جمع بندی و رفع کنید 
و اگر نیاز به کمک قوه قضائیه است حتما کمک می کنیم 
و اگر معتقد هســتید مجازات ها در این زمینه ناکافی است 

به صورت موردی اعلام کنید که اقدام لازم به عمل آید.

جلســه تبیین و ارزیابی نتایــج حاصل از 
بازرســی های به عمــل آمده از ســوی دیوان 
عالی کشور با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
مرتضوی مقــدم رئیس دیوان عالی کشــور و 
القاصی مهر رئیس کل دادگســتری اســتان 

تهران برگزار شد.
در این مراســم حجت الاسلام والمســلمین 
مرتضــوی مقدم رئیس دیوان عالی کشــور با 
اشــاره به ضرورت فهرســت بندی پرونده های 
حجیم یادآور شــد: پرونده های مهم از جمله 
پرونده های مفاسد اقتصادی، مساله دار و ملی 
که حجم زیادی دارد باید فهرست بندی شود 
تا قضات دیوان عالی بتوانند با سهولت به منابع 

و اطلاعات مدنظر خود، دست یابند.
رئیس دیوان عالی کشــور با تاکید بر اینکه 

ماهانــه در دیوان عالی حــدود دو هزار پرونده 
اختــلاف در صلاحیــت داریــم، افــزود: چرا 
پرونده ها مدام باید در گردش باشد، این اقدام 
احقاق حق را به تاخیر می اندازد لذا درخواست 
دارم همــکاران دقت بیشــتری در این زمینه 

داشته باشند.
مرتضــوی مقدم ادامه داد: از ســویی دیگر 
گاهی گــزارش گــردش کار پرونده های مهم 
مفصل اســت لذا باید تلاش شود تا گزارش ها 
تکراری نباشــد زیرا برخی گزارش ها خســته 
کننــده اســت در حالی که می تــوان چکیده 

پرونــده را به صورت جامع و خلاصه در پرونده 
منعکس کرد.

وی با بیــان اینکه باید در نگارش آراء دقت 
کافی صورت گیرد، بیان داشت: باید رای صادره 
از نظر انشا و املا و استفاده از واژه های حقوقی 
و درســت مورد توجه قرار گیــرد ضمن آنکه 
هرچه نگارش زیباتر باشــد بــه رای هم جلوه 

بهتری می دهد.
رئیس دیوان عالی کشــور دربــاره تعیین 
مجــازات و توجه به آثار و تبعــات مجازات بر 
برخی افراد، گفت: بعضی از دوستان به درستی 

پایبند قانــون بوده و دقیق مُــرّ قانون را اجرا 
می کنند این درحالی است که افراد با یکدیگر 
متفاوت هستند و همه را به یک مورد نمی توان 
مجازات کــرد، گاهی با یک مجــازات زندگی 
فرد متلاشــی می شود لذا باید تاجای ممکن از 

مجازات جایگزین حبس استفاده کرد.
وی با بیان اینکه باید در احقاق حق جسارت 
داشته باشید ادامه داد: نباید هیچ چیزی مانع از 
احقاق حق باشد و با جسارت نسبت به احقاق 

حقوق عمل کنند.
مرتضوی مقدم یادآور شد: باید اوقات مردم 

را محترم بشــمارید و کرامت و عزت مردم را 
حفظ کنید نبایــد کاری کنید که مردم برای 
گرفتن حق خود مجبور به پیدا کردن واســطه 

شوند.
وی با اشــاره به اینکه نباید به حقوق مردم 
بی تفاوت بــود، تصریح کرد: اگــر روی برخی 
پرونده ها دقت نظری بیشــتری برای کشــف 
حقیقت صــورت گیرد، این حجــم از فرجام 
خواهی، اعاده دادرســی و اعتــراض نخواهیم 

داشت.
وی ادامه داد: برخی آرای اشــتباه ســبب 
می شــود فرد به دنبال وکیل باشــد در حالی 
که بایــد کاری کنیم مردم بــدون دغدغه به 
دادگستری بیایند و به دنبال احقاق حق خود 

باشد.

رئیسی در گردهمایی روسای نمایندگان ایران در خارج از کشور:

اگر طرف مقابل مصمم به رفع تحریم ها باشد، توافق خوب به دست می آید

در دیدار هیات مدیره سازمان بورس با رئیس قوه قضائیه چه گذشت؟

رئیس دیوان عالی کشور:

با دقت بیشتر، این حجم از فرجام خواهی و اعاده دادرسی نداریم

نشست هفتگی سران قوا برگزار شد 
جلســه هفتگی ســران قوا بعدازظهــر دیروز )شــنبه 20 آذر( بــه میزبانی 
حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای رئیس دستگاه قضا و با حضور آیت الله 
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور و دکتر محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 

اسلامی برگزار شد.
در این جلسه که سومین نشست مشترک رؤسای قوا در آذرماه محسوب می شد، 
گفت وگوها حول محور مهم ترین موضوعات کشور از جمله مسائل اقتصادی جریان 
داشــت و سران قوا بر تحکیم اتحاد و یکپارچگی موجود برای رفع مسائل کشور و 
پیشبرد امور مردم تاکید کردند. لزوم همکاری و تعامل هر چه بیشتر قوا در راستای 
تسریع در رسیدگی به مسائل و مشکلات کشور از جمله نکات مورد تاکید سران 

قوا در نشست بود.

مخالفت رئیس جمهور با درخواست توقف ۶ ماهه 
طرح نسخه نویسی الکترونیک

»غلامحسین اســماعیلی« رئیس دفتر رئیس جمهوری در نامه ای خطاب به 
»بهرام عین اللهی« وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی از مخالفت آیت الله 
»سیدابراهیم رئیسی« رئیس جمهوری با توقف 6 ماهه نسخه نویسی الکترونیک 
خبر داد. در نامه رئیس دفتر رئیس جمهوری آمده اســت: احتراما نامه شــماره 
129101/1 مورخ 1۴00/۸/25 وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و ضمیمه آن 
با موضوغ »مخالفت با درخواست وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مبنی 
بر اســتهمال و توقف شش ماهه طرح نسخه نویسی الکترونیک« که تصویر آن به 
پیوست ارســال می شود، به استحضار ریاست محترم جمهوری رسید، پی نوشت 

فرمودند: »برای اجرای طرح نسخه نویسی الکترونیک همکاری نمایید«.

رئیس جمهور: 
اختیار بازگشایی مدارس به مدیران استانی

 داده شده است
رئیس جمهور گفت: اختیار بازگشایی مدارس به مدیران استانی داده شده است 
که به شکل موردی و مقطعی وضعیت مدارس را بررسی کنند و اگر در منطقه ای 

شرایط خاصی پیش آمد، صیانت از جان دانش آموزان را در اولویت قرار دهند.
ســید ابراهیم رئیسی صبح شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: در 
قدردانی از پرســتاران نباید به تشکر لفظی بسنده کرد و باید پرداخت مطالبات و 
معوقات پرســتاران را به عنوان یک مسئولیت قانونی دولت پیگیری کنیم. رئیس 
جمهور با تشکر از همه دســت اندرکاران واکسیناسیون عمومی اظهار کرد: دولت 
با جدیت واکسیناســیون عمومی را به منظور صیانت از سلامتی و جان شهروندان 
پیگیری خواهد کرد. وی اضافه کرد: در مورد واکسیناسیون کودکان زیر 12 سال 
باید با مطالعه علمی، نتایج واکسیناســیون در کشورهای دیگر را به شکل دقیق 
بررســی کنیم چرا که امــروز مردم به دولت اطمینان دارنــد و باید این اعتماد و 
اطمینان حفظ شود. رئیسی درباره بازگشایی مدارس خاطرنشان کرد: این اختیار 
به مدیران اســتانی داده شده است که به شکل موردی و مقطعی وضعیت مدارس 
را بررســی کنند و اگر در منطقه ای شــرایط خاصی پیش آمــد صیانت از جان 

دانش آموزان را در اولویت قرار دهند.

رئیسی امروز لایحه بودجه ۱۴۰۱ را 
تقدیم مجلس می کند

ســخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی  از حضور رئیس جمهور برای 
تقدیم لایحه بودجه 1۴01 در مجلس خبر داد.

ســید نظام الدین موسوی در گفت و گو با ایرنا، همچنین افزود: پس از تقدیم 
لایحه بودجه، تقویم بررســی لایحه در مجلس بررســی خواهد شــد و در ادامه 
نمایندگان وارد بررسی سایر دســتورات در نظر گرفته شده می شوند. سخنگوی 
هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: در برنامه پیش بینی شده، قرار است فردا 
فقط لایحه بودجه تقدیم شود و وزرا یا نمایندگان در این باره سخن نخواهند گفت.
موسوی با اشاره به ماده 1۸2 آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، گفت: بر 
اساس این ماده نمایندگان تا 10 روز فرصت دارند پیشنهادات خود را به کمیسیون 
تخصصی ارائه کنند. کمیسیون های تخصصی هم باید در 15 روز، گزارش خود را به 
کمیسیون تلفیق ارسال کنند. کمیسیون تلفیق  هم در مدت 15 روز باید گزارش 
خود را به هیات رئیســه ارائه کند که این مدت برای کمیسیون تلفیق تا 15 روز 

قابل تمدید است.

پیوستن ۱۱۰ فروند شناور به نیروی دریایی سپاه 
آیین پیوست 110 فروند شناور پیشرفته دریایی صبح شنبه با حضور فرمانده 
کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در منطقه یکم نیروی دریایی سپاه دربندرعباس 

برگزار شد.
به گزارش ایرنا، این شناورها قرار است در سطح آبهای جنوب از اروند خوزستان 
تاچابهار سیستان وبلوچستان ماموریت های دریایی به ویژه مقابله با هرگونه تهدیدات 
دشمن در آبهای خلیج فارس و دریای عمان عملیات های رزمی ولجستیکی انجام 
دهند. این شناورها در کلاس تندرو هجومی عاشورا دارای قابلیت مانور بالا، قابلیت 
موشــک انداز و راکت انداز با توان اقدامات شناســایی  اطلاعاتی بوده که امروز در 

مراسمی به سازمان رزم نیروی دریایی سپاه ملحق شدند.
110 فروند شناور یاد شــده به همت متخصصان داخلی کشورمان طراحی و 
ساخته شــده که قابلیت عملیات های دریایی از سواحل مکران و دریای عمان تا 
دهانه اروند در خلیج فارس دارند. به مناسبت دهه مبارک فجر 3۴0 فروند شناور 
رزمی و پشتیبانی رزم در کلاس های مختلف روز دوشنبه با حضور سرلشکر پاسدار 
محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح به منطقه یکم نیروی دریایی سپاه 

پیوست.
20 بهمن 99 نیز 3۴0 شناور با حضور رئیس ستاد کل نیروهای مسلح و فرمانده 
کل سپاه پاسدران انقلاب اسلامی به سازمان رزمی نیروی دریایی سپاه در بندرعباس 
محلق شد که شناورهای تندرو با ویژگی هایی مانند چابکی، قدرت مانور بالا، قدرت 
آتش بالا، رادارگریزی تا حد ممکن و بسیاری از ویژگی های دیگر، نقش بی بدیلی 
در صحنه دریا بر عهده می گیرد. نیروی دریایی سپاه درسال 6۴ در اوج دفاع مقدس 
تشکیل شده وتاکنون با تشکیل سازمان رزم و در اختیار گرفتن تجهیزات پیشرفته 
به عنوان نیروی دریایی مقتدر درکنار نیروی دریایی ارتش خدمت می کند و بارها 
سابقه مقابله با تهدیدات دشــمن به ویژه آمریکا و انگلیس در آبهای خلیج فارس 
ودریای عمان را دارد که خاطره دستگیری متجاوزان ، توقیف کشتی تا سرنگونی 

پهپاد از آن جمله است که در یاد وخاطره ها باقی مانده است.

اخبار کوتاه


